

Xiaoding Fan
Curriculum Vitae
March 2025

Education

- Ph.D. student in Law, Universidade do Porto, Portugal
- Master in Civil Law and Intellectual Property law, University of Macau, Macao, China
- Bachelor of Law, Universidade Católica Portuguesa, Portugal

Research Area/Interests

- Corporate Law
- Contract Law
- Banking and Finance Law

Publications

A. Book Chapters

1. Rostam J. Neuwirth & Xiaoding Fan, “Report on National Implementation of International Economic Law (Macao)”, in: Thomas Cottier & Krista Nadakavukaren Schefer (ed.), in *Elgar Encyclopedia of International Economic Law (Expanded Edition)*, 2024.
(<https://doi.org/10.4337/9781800882324>; Print ISBN: 9781800882317; eISBN: 9781800882324)

B. Journal Articles

3. 范笑鼎：《解釋性法律之追溯效力與效果保留——評澳門〈民法典〉第 12 條》，載澳門立法與司法見解研究會《澳門立法與司法見解評論》，預計發表於 2025 年第 1 期。
Xiaoding fan, “Retroactivity of Interpretative Laws and Reservation of Effect: Commenting on Article 12 of the Macau Civil Code”, in *Revista de Legislação e de Jurisprudência de Macau*, organized by Macau Legislative and Judicial Opinions Research Institute, expected to be published on the 2025 (1).
2. Xiaoding Fan, “O Regime da Falta de Consciência da Declaração no Código Civil de Macau: um passo decisivo para a objetivação”, *Boletim de Faculdade de Direito da Universidade de Macau*, vol. 51, Ano XXVI, 2022 (1), p. 111 e ss.
Xiaoding Fan, “The Regime of Lack of Awareness of the Declaration in the Macau Civil Code: A Decisive Step Towards Objectification”, *Boletim de Faculdade de Direito da Universidade de Macau*, vol. 51, Ano XXVI, 2022 (1), p. 111 e ss.
1. 唐曉晴、吳奇琦、范笑鼎：《民法典時間效力問題上的利益衡量——從規範類型區分理論出發》，載廣東省法學會《法治社會》2022 年第 4 期，第 54 頁以下。
Tong Io Cheng, Ng Kei Kei, Fan Xiaoding, “The Interests Measurement on the Issue of Temporal Effect of the Civil Code – A Theory of Normative Typology Differentiation”, in *Law-Based Society Journal [Fazhi Shehui]*, organized by Guangdong Provincial Law Society, 2022 (4), pp. 54-62.

C. Translation Works

4. [葡] 安東尼奧·卡斯塔涅拉·內維斯：《法學方法論·基礎問題》，范笑鼎譯，社會科學文獻出版社。（預計 2025 年出版）
A. Castanheira Neves, *Metodologia Jurídica: Problemas Fundamentais*, translated by Xiaoding Fan, Social Sciences Academic Press. (Expected to be published in 2025)
3. [葡] 若昂·巴普蒂斯塔·馬沙度：《論信賴保護與“出爾反爾”》，范笑鼎譯，載中國社會科學院法學研究所民法研究室《民商法論叢》2025 年第 1 期，預計 6 月底出版（CSSCI 集刊）
J. Baptista Machado, “Tutela da confiança e ‘venire contra factum proprium’”, translated by Fan Xiaoding, in: *Civil and Commercial Law Review*, organized by Department of Civil Law of Institute of Law, Chinese Academy of Social Sciences, 2025(1), expected to be published in late June (CSSCI collection of papers)
2. [葡] 若昂·巴普蒂斯塔·馬沙度：《國家之正當性》，范笑鼎譯，載澳門法制研究会与中山大学法學理論與法律實踐研究中心《澳門法政雜誌》2022 年第 2 期，第 105 至 122 頁。
J. Baptista Machado, “Legitimation of the State”, translated by Xiaoding Fan, in: *Macau Journal of Law and Politics*, organized by Macau Legal System Research Association & Legal Theories and Practice Center of Sun Yat-sen University, 2022(2), p. 105-122.
1. [葡] 若昂·巴普蒂斯塔·馬沙度：《人的自治與互動》，范笑鼎譯，載中南財經政法大學法律文化研究院《中西法律傳統》2022 年第 4 期，第 195 至 203 頁。
J. Baptista Machado, “Autonomy of person and Interaction”, translated by Xiaoding Fan, in: *Legal Traditions of the West and China*, organized by Institute for Legal Culture of Zhongnan University of Economics and Law, 2022(4), p. 195-203.

D. Funded Research Projects

2. 參與《澳門民法典 25 年：回顧、反思與前瞻》，項目編號：JBF202402，全國人大常委會香港、澳門委員會 2024 年基本法研究項目（唐曉晴教授主持）。
Participated in “25 Years of Macao's Civil Code: Retrospect, Reflection and Prospect”, Project No.: JBF202402, Research Project on the Basic Laws of the Hong Kong and Macao Committees of the Standing Committee of the National People's Congress. (presided by Prof. Tong Io Cheng)
1. 主持《第三人介入法律行為的信賴責任研究》，項目編號：2024MFXH009，中國法學會民法學研究會 2024 年青年學者研究項目。
Presided “Study on the Responsibility for Trust in Third-Party Interventions in Legal Transactions”, Project No.: 2024MFXH009, 2024 Young Scholars Research Project of Civil Law Research Association of China Law Society.